
Referat 

 

Møde i Rådet for Energieffektiv Omstilling (REO) d. 30. 
januar 2023 kl. 09:00-12:00 
Mødet blev afholdt i Energistyrelsen, Carsten Niebuhrs Gade 43, 1577 København 
 

Deltagere: 

Rådet for Energieffektiv Omstilling: 
1. Gunde Odgaard  Formand 
2. Brian Hovmand  SMVdanmark 
3. Gunnar B. Olesen  VedvarendeEnergi 
4. Simon Horsholt  Landbrug & Fødevarer 
5. John Elmertoft  Dansk Fjernvarme 
6. Dorte Nørregaard  Energiforum Danmark  
7. Anders Gerhard Jørgensen SYNERGI 
8. Helene Dyrhauge  Roskilde Universitet 
9. Rune Dybvad Simonsen Dansk Erhverv 
10. Lars Storr-Hansen  Danske Arkitektvirksomheder 
11. Michael H. Nielsen  CONCITO (suppleant) 
12. Michael Mücke Jensen Drivkraft Danmark 
13. Lea Trier Krøll  BAT-kartellet 
14. Christian Jarby  Rådet for Grøn Omstilling (suppleant)  
15. Julie B. Abrahams   Rådet for Grøn Omstilling 
16. Kern Lærkholm Petersen Forbrugerrådet TÆNK 
17. Lennart Østergaard VELTEK 
18. Emil Engel Magnussen Dansk Industri (suppleant) 
19. Majbritt Juul  Foreningen af Rådgivende Ingeniører 
20. Morten Jarlbæk Pedersen EjendomDanmark 
21. Frederik F. Petersen Kommunernes Landsforening (suppleant) 
22. Brian Vad Mathiesen Aalborg Universitet 
23. Maria Christina Rizzo TEKNIQ Arbejdsgiverne  

Energistyrelsen (ENS)/KEFM’s departement (KEFM): 
1. Vincent Rudnicki  ENS 
2. Rikke R. Schwartz  ENS 
3. Malene H. Nybroe  ENS 
4. Kaj L. Isaksen  ENS 
5. Stine Grabow Bay  ENS 
6. Sofia Hemmingsen KEFM 
7. Mieke Bak  KEFM 
8. Anne Thomassen  KEFM 
9. Line Victoria Blirup Jensen ENS 
10. Nina H. Hilbard   ENS 
11. Louise J. Foged  ENS 
12. Søren H. Poder  ENS 
13. Sune F. Jørgensen  ENS (ref.) 
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Afbud: 
1. Anders Stouge  Dansk Industri 
2. Isak Dyrløv Klindt  Kommunernes Landsforening 
3. Søren Dyck-Madsen CONCITO  
4. Martin Dam Wied  Green Power Denmark 
5. Henrik W. Petersen Fagbevægelsens Hovedorganisation 
6. Anders Millgaard  De Frie Energiselskaber 

 
1. Velkomst og orientering v/ rådets formand, Gunde Odgaard 

Formand Gunde Odgaard bød velkommen og orienterede om dagens møde samt 
andre relevante emner.  

• Koordinerende udvalg 2023 

Udvalget er som udgangspunkt kun udpeget for ét år ad gangen. 
Repræsentanterne fra det koordinerende udvalg i 2022 har alle givet udtryk for, 
at de er interesseret i at fortsætte deres virke.  
 
Det koordinerende udvalg i 2022 bestod af:  
1. Anders Gerhard Jørgensen SYNERGI 
2. Rune Dybvad Simonsen Dansk Erhverv 
3. Anders Stouge  Dansk Industri 
4. Lea Trier Krøll  BAT-kartellet 
5. Lars Storr-Hansen Danske Arkitektvirksomheder 
 
Hvis andre rådsmedlemmer har interesse i at blive en del af det 

koordinerende udvalg, så kan interessetilkendegivelser sendes til 

sekretariatet (reo@ens.dk) og formanden senest d. 12. februar 2023. 

 
• Rådets aktiviteter i 2023 (årshjul) 

Et udkast af årshjulet er sendt rundt til rådsmedlemmerne. Nyeste version af 
årshjulet vil blive sendt til rådsmedlemmernes kommentering.  
 
Kommentarer sendes senest til sekretariatet (reo@ens.dk) og formanden 

d. 12. februar 2023. Herefter vil formanden tage stilling til og godkende 

årshjulet.  
 

• Orientering om møde i KL om ESCO 
Formanden orienterede REO om mødet d. 25. oktober 2022 og sine ønsker til en 
potentiel arbejdsgruppe. Det er fortsat formandens forhåbning, at der nedsættes 
en arbejdsgruppe der kan forfatte et positionspapir om ESCO. Der blev opfordret 
til, at en af rådsmedlemmerne meldte sig som tovholder for arbejdet.  
 

• Orientering om inspirationskatalog med energisparetiltag v/ Emil Engel 
Magnussen, Dansk Industri 

Dansk Industri redegjorde for arbejdet med inspirationskataloget. 
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TEKNIQ Arbejdsgiverne havde en enkelt kommentar til pkt. 1.2 i 
inspirationskataloget. Det blev på baggrund af kommentaren besluttet, at 
foretage mindre justeringer af punktet. 
 
Når denne ændring er implementeret, anses inspirationskataloget for at være 
godkendt.  
 
Det blev derudover kommenteret af EnergiForum Danmark, at man bør arbejde 
videre på erfaringer fra vinterens sparetiltag, da der findes meget relevant viden 
at trække på herfra.  
 
Det blev bemærket af flere rådsmedlemmer, at det er vigtigt og relevant, at 
momentum for energispareindsatsen opretholdes. En opretholdelse af 
energispareindsatsen og opmærksomheden omkring denne sættes på som 
temadrøftelse ved rådsmødet i Q2 – hvor REO potentielt kan bygge oven på og 
videreudvikle inspirationskataloget.   
 
Rådsmedlemmerne opfordres til at dele kataloget med netværk.   

 
2. Energisituationen generelt og prisfald på gas 

 

Kontorchef i Energistyrelsens beredskabsafdeling Malene Hein Nybroe opdaterede 
om energisituationen generelt, herunder status for gaslagre m.m. Derudover 
orienterede hun om prisfaldet på gas på verdensmarkedet, og hvordan samt i 
hvilken grad det slår igennem på prisen hos forbrugerne.  
 
Herefter havde rådsmedlemmerne mulighed for at stille spørgsmål, og der blev 
bl.a. spurgt om følgende:  
 
Landbrug & Fødevarer: i forbindelse med brownouts vil der blive afbrudt for 
strømmen, hvis der foregår en nettoproduktion på radialen? Er det muligt at 
komme med varsel om brownout i god tid? 
Svar fra ENS: hvis der er en nettoproduktion på radialen, vil strømmen hertil ikke 
afbrydes. Det vil kun være muligt at komme med varsel om brownout relativt kort 
tid før det iværksættes. 
 
Foreningen af Rådgivende Ingeniører: Vil der blive prioriteret mellem forbrugere, 
hvis man iværksætter et brownout? 
Svar fra ENS: Der er generelt ingen garanti for elforsyningen, så alle forbrugere 
skal kunne klare sig uden strøm. Der vil derfor heller ikke blive prioriteret mellem 
forbrugere.  
 
Oplæg er sendt til rådsmedlemmerne efter mødet.  
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3. Orientering om den nye regerings planer for energieffektivisering 
 
Afdelingschef Anders Hoffmann fra KEFM’s departement orienterede om den nye 
regerings fokus på energieffektivisering. I orienteringen gennemgik Anders 
Hoffmann regeringens forventede indsats inden for energieffektivisering gennem 
EU-lovgivning, herunder særligt energieffektivitetsdirektivet, bygningsdirektivet 
og ecodesigndirektivet. Rådsmedlemmerne blev stillet i udsigt, at KEFM ville give 
endnu en orientering, hvis en overordnet strategi for energieffektivisering bliver 
besluttet.  

 

4. Status fra Energistyrelsen: 

 
a. Aktuelt på EU-niveau 

 
Teamleder Stine Grabow Bay orienterede om aktuelle på EU-niveau, herunder 
EED, EPBD, Ecodesignforordningen samt elreduktionsmål.  
 
Oplæg er sendt til rådsmedlemmerne efter mødet.  
 

b. Opdatering på støtteordninger/tilskudspuljer  

 

Kontorchef Rikke Schaltz orienterede om status for Erhvervspuljen, herunder 
at ENS har arbejdet på at omstrukturere puljen og at ændringerne blev fuldt 
implementeret 10. januar 2023. Der er derudover også blevet udviklet nye 
informationsprodukter, som skal gøre Erhvervspuljen mere attraktiv og lettere 
tilgængelig for erhvervslivet.   
 
Brian Vad Mathiesen bemærkede, at det ikke er god energieffektivisering, at 
man nu nemmere kan få tilskud gennem Erhvervspuljen til at omlægge til 
brug af biomasse. Det blev taget til efterretning.   
 
Teamleder Kaj Lynggaard Isaksen orienterede herefter om status på 
Fjernvarmepuljen, puljen til energiforbedringer i kommunale og regionale 
bygninger, Skrotningsordningen, Bygningspuljen, herunder 
Varmepumpepuljen og Energirenoveringspuljen.  
 
Oplæg er sendt til rådsmedlemmerne efter mødet.  
 

c. Status på regeringens forsyningsdigitaliseringsprogram  
 
Kontorchef Vincent Rudnicki orienterede om status på 
forsyningsdigitaliseringsprogrammet. I den tidligere regerings 
Digitaliseringsstrategi, som blev offentliggjort d. 5. maj 2022, indgik et 
initiativ om etablering af et Forsyningsdigitaliseringsprogram. Programmet 
afventer dog p.t. afklaring vedrørende mandat og finansiering. Forventeligt vil 
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REO blive orienteret, når der mere at berette om 
forsyningsdigitaliseringsprogrammet.  
 

d. Handlingsplaner for databaseret energiledelse  
Kontorchef Vincent Rudnicki orienterede om handlingsplaner for databaseret 
energiledelse til kommunerne. Ultimo 2022 modtog 97 kommuner individuelle 
handlingsplaner om databaseret energiledelse med henblik på at hjælpe dem 
med at styrke deres arbejde med databaseret energiledelse.   
 
EnergiForum Danmark bemærkede, at erfaringer mod fordel kunne bruges til 
at kigge på energimærkningsrapporterne, da de er gammeldags og mindre 
brugbare. Derudover bør der gøres en indsats for, at kommunerne opdaterer 
deres BBR.  
 
Oplæg er sendt til rådsmedlemmerne efter mødet.  

 
e. Status på energisparekampagne og relaterede indsatser  

Kontorchef Vincent Rudnicki orienterede om Energistyrelsens landsdækkende 
energisparekampagne og de foreløbige resultater på borger- og 
arbejdspladssporet. I 2023 vil der være på kort sigt være fokus på fortsat at 
udbrede sæsonbetonede spareråd – og på længere sigt vil der blive tilrettelagt 
en indsats from mod vinteren 23/24. Udfordringer i den kommende indsats 
vurderes især at være at fastholde adfærdsændringerne, og at indsatsen skal 
være dynamisk og løbende tilpasses omstændighederne.  
 
Rådet for Energieffektiv Omstilling kommenterede, folk har svært ved at tage 
de gode sparevaner med på arbejdet. Man kunne evt. gøre mere for at 
involvere arbejdsgiveren, synliggøre indsatsen og sætte konkrete mål. Man 
kunne også inddrage de ansatte på en mere aktiv måde gennem gamification.  
 
Alle materialer udarbejdet til den nationale energisparekampagne kan findes 
på SparEnergi.dk.  
 
Oplæg er sendt til rådsmedlemmerne efter mødet.  
 

5. Evt.  
 

Der var følgende kommentarer under eventuelt: 
 
Formanden: Historikken for tidligere møder og anbefalinger kan findes på 
følgende side.  
 
CONCITO: Kan REO komme med inputs til en kommende EE-strategi? Er der 
mulighed for at REO kan præge Erhvervspuljen? Især vedr. tilskud til biomasse.   
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Formanden kommenterede, at der snarest vil blive indkaldt til et møde i det 
koordinerende udvalg, hvor der vil blive taget stilling til, om der skal nedsættes 
en arbejdsgruppe.  

 
Rådet for Grøn Omstilling: Christian Jarby takkede de andre rådsmedlemmer, ENS 
og KEFM for samarbejdet. Rådsmødet var Christians sidste efter mange års 
tjeneste.  
 
Tidspunktet for rådsmøderne i 2023 besluttes snarest og senest i forbindelse med 
færdiggørelse af årshjulet.  


